
مالیات بر عایدی سرمایه رمزارزها 
حذف می شود؟

از آنجایــی که سیاســت های بالقوه دونالد ترامــپ همچنان کانون گفتمان سیاســی باقی مانده، 
صحبت هایی درباره موضع وی در حوزه ارزهای دیجیتال، شکل گرفته است.به گزارش ایسنا، یکی 
از بلندپروازانه ترین ایده هایی که در مورد سیاســت ترامپ پیش بینی شده، این است که آیا رئیس 
جمهور آمریکا می تواند برای حذف مالیات بر عایدی ســرمایه در پروژه های ارز دیجیتال مستقر در 
ایالات متحده اقدام کند؟در حالی که چنین احتمالی، در گوشه و کنار بازار رمزارزها، هیجان ایجاد 
کرده است، تحلیلگران شرکت سرمایه گذاری بانکی »تی دی کوئن« )TD Cowen(، پیچیدگی ها و 
چالش های پیرامون چنین تصمیمی را برجسته کردند.در حال حاضر ایالات متحده آمریکا، ارزهای 
دیجیتال را به عنوان دارایی طبقه بندی می کند؛ به این معنی که معامله گران در صورت فروش این 
دارایی ها یا مبادله آنها با سود، مشمول مالیات بر عایدی سرمایه می شوند.این ساختار مالیاتی مورد 
انتقاد بسیاری از فعالان حوزه رمزارزها قرار گرفته زیرا معتقدند مانعی برای نوآوری و رشد است، به 
ویژه در مقایسه با حوزه های قضایی مانند سنگاپور یا امارات که چارچوب های نظارتی مطلوب تری 
دارند. طرفداران نیز اســتدلال می کنند حذف مالیات بر عایدی سرمایه می تواند انگیزه نوآوری در 
بلاک چیــن را ایجاد و ایالات متحده را به  رهبر جهانی بازار رمزارزهای دیجیتال تبدیل کند.با وجود 
این نظرات، حذف مالیات بر عایدی سرمایه روی ارزهای دیجیتال کار ساده ای نخواهد بود؛ همانطور 
که تحلیلگران اشاره کردند، چنین تغییر سیاستی، به حمایت قانونی قابل توجهی نیاز دارد. مالیات 
بر عایدی ســرمایه، به شدت در سیســتم مالیاتی فدرال مورد توجه است و تغییر آن به طور خاص 
بــرای یک طبقه دارایی - رمزنگاری - احتمالا با مقاومت قانون گذاران و تنظیم کنندگان این حوزه 
روبرو خواهد شــد.پایگاه خبری اینوســتینگ گزارش کرد آژانس دولتی »سرویس درآمد داخلی« 
)IRS(، ایالات متحده آمریکا که بررسی دقیق تراکنش های رمزنگاری را گسترش داده، ممکن است 
نگرانی هایی را در مورد خطرات فرار مالیاتی مرتبط با معافیت ارزهای دیجیتال از ســود ســرمایه، 
افزایش دهد.تحلیلگران تاکید کردند که حتی اگر ترامپ از این سیاست به  عنوان بخشی از دستور 

کار مقررات زدایی گسترده تر حمایت کند، چشم انداز سیاسی، نقش سرنوشت سازی خواهد داشت.
کنگره تحت کنترل جمهوری خواهان ممکن است پذیرای چنین ایده ای باشند، بخصوص اگر راهی 
برای تحریک نوآوری های فن آورانه و ایجاد شغل، محسوب شود. با این حال، حمایت دوحزبی برای 
هر اصلاح مالیاتی معنی داری، بســیار مهم خواهد بود و دموکرات ها احتمالا با اشــاره به ضررهای 
درآمدی و مزایای بالقوه آن به ســمت سرمایه گذاران ثروتمند، عقب نشینی خواهند کرد.مورد دیگر 
این پیچیدگی، شامل پیامدهای گسترده تر برای اقتصاد ایالات متحده آمریکاست. منتقدان هشدار 
دادند که معافیت مالیاتی بر عایدی ســرمایه برای ارزهای دیجیتال می تواند روشــی ایجاد کند و 
صنایع دیگر را به تقاضای رفتار مشابه سوق دهد. این مورد می تواند درآمدهای دولت را تحت فشار 
قرار دهد و کسری بودجه فدرال را عمیق تر کند. علاوه بر این، تحلیلگران خاطرنشان کردند، چنین 
سیاستی ممکن است ناخواســته به جای سرمایه گذاری بلندمدت در فناوری بلاک چین، معاملات 
سفته بازی را تشویق کند.با وجود این چالش ها، صنعت رمزارزها امیدوار است؛ مدافعان بر این باورند 
که ترامپ به خاطر مواضع طرفدار در این حوزه شناخته می شود، حداقل می تواند راه را برای محیط 
مالیاتی مطلوب تر هموار کند، حتی اگر حذف کامل مالیات بر عایدی سرمایه غیرممکن باشد. این 
مورد می تواند شامل اقداماتی مانند کاهش نرخ سود ارزهای دیجیتال، تعویق مالیات برای نگهداری 
طولانی مدت یا دســتورالعمل های واضح تر در مورد رویدادهای مشمول مالیات باشد.مجموع ارزش 
بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ۳.۳۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت 
به روز قبل، ۴.۰۱ درصد کمتر شده است. در حال حاضر، ۵۸.۵۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، 

در اختیار بیت کوین است که ۰.۸۷ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.

چندین کشور خاورمیانه، در پروژه های انرژی خورشیدی، سرمایه گذاری سنگینی 
انجام داده اند تا سهم انرژی تجدیدپذیر را در سبد انرژی پاک خود، افزایش دهند.

به گزارش ایسنا، چندین کشور در سراسر خاورمیانه، با توجه به نور فراوان خورشید 
برای تولید حجم بالایی از انرژی پاک، در حال ســرمایه گذاری در پروژه های عظیم 
انرژی خورشــیدی هســتند. از عمان و عربستان ســعودی گرفته تا امارات عربی 
متحده و قطر، آینده انرژی خاورمیانه به طور فزاینده ای ســبز به نظر می رســد.در 
سال های اخیر، تغییر روند قابل توجهی در بخش انرژی خاورمیانه روی داده است، 
زیرا بسیاری از دولت های منطقه به استقبال دوران انرژی های تجدیدپذیر استقبال 
رفته اند؛ هر چند بسیاری از آنها، همچنان سوخت های فسیلی را آینده دار می بینند.

طبق گزارش شــرکت مشاوره »ریســتاد انرژی«، انتظار می رود انرژی سبز تا سال 
۲۰۴۰، از مصرف ســوخت فسیلی پیشی بگیرد و فتوولتائیک خورشیدی، در صدر 
منابع انرژی پاک قرار گیرد. پیش بینی می شود که فتوولتائیک خورشیدی، تا سال 
۲۰۵۰، بیش از نیمی از برق خاورمیانه را در مقایســه با ۲ درصد در سال ۲۰۲۳، 
تامین کند. انتظار می رود که منابع انرژی تجدیدپذیر تا آن زمان، حدود ۷۰ درصد 
از ترکیب تولید برق منطقه را تشکیل دهند.پیش بینی می شود تقاضا برای برق در 
خاورمیانه، از ۱۲۰۰ تراوات ســاعت در حال حاضر، به حدود ۲۰۰۰ تراوات ساعت 
افزایش یابد. سوخت های فسیلی در حال حاضر، منبع حدود ۹۳ درصد از تولید برق 
منطقه هستند و گاز طبیعی برای امنیت انرژی میان مدت، محوری دیده می شود. 
با این حال، چندین کشــور در حال سرمایه گذاری هنگفتی در انرژی سبز هستند 
تا درنهایت، از اتکا به ســوخت های فســیلی فاصله بگیرند. این سرمایه گذاری ها با 
متنوع ســازی اقتصادی که در چندین استراتژی توســعه منطقه، برجسته شده، 
همراه شده است.در عمان، دولت قصد دارد سهم انرژی های تجدیدپذیر را در سبد 
انرژی، به ۳۰ درصد تا ســال ۲۰۳۰، بین ۶۰ تا ۷۰ درصد تا ســال ۲۰۴۰ و ۱۰۰ 
درصد تا سال ۲۰۵۰ افزایش دهد. ماه، جاری دولت عمان، ۲ نیروگاه  فوتوولتائیک 
خورشیدی را در استان الدخیلیه افتتاح کرد. این دو نیروگاه به اتفاق هم، ظرفیت 
تولید یک گیگاوات را دارند و بزرگترین نیروگاه های خورشیدی در عمان تا به امروز 
هســتند.این نیروگاه ها از بیش از دو میلیون پنل فوتوولتائیک خورشیدی تشکیل 
شده اند. نیروگاه های مذکور، تولید انرژی تجدیدپذیر عمان را از ۶.۶ درصد، به ۱۱ 

درصد افزایش می دهد و آلایندگی کربن را حدود ۱.۴ میلیون تن در ســال کاهش 
می دهد و برق کافی برای تامین روشــنایی حدود ۱۲۰ هزار خانه را فراهم می کند.

در امارات عربی متحده، »اســتراتژی انرژی پاک دبــی ۲۰۵۰«، هدف ۷۵ درصد 
انرژی پاک را تا ســال ۲۰۵۰، مشخص کرده و »چشم انداز ۲۰۳۰« ابوظبی، تولید 
۳۰ درصد انرژی تجدیدپذیر را ظرف پنج ســال آینده هدف گذاری کرده است.در 
ژانویه، دولت، تاسیسات انرژی خورشیدی ۲۴ ساعته شرکت انرژی های تجدیدپذیر 
مصدر را افتتاح کرد که شــامل ۵.۲ گیگاوات ظرفیت خورشــیدی و ۱۹ گیگاوات 
ســاعت ذخیره باتری اســت که امکان تولید یک گیگاوات انرژی تجدیدپذیر را به 
صورت شــبانه روزی فراهم می کند.سلطان الجابر، وزیر صنعت و فناوری پیشرفته 
گفــت: به مدت چندین دهه، بزرگترین مانع در برابر انرژی های تجدیدپذیر، امکان 
تامین متناوب و بدون وقفه برق پاک در شبانه روز بوده است.شرکت »قطر انرژی« 
در ســپتامبر، اعلام کرد که قصد دارد یک نیروگاه خورشیدی ۲ گیگاواتی در قطر 
احداث کند که می تواند ظرفیت خورشــیدی این کشور را تا پایان دهه جاری، دو 
برابر کند. این شرکت نفت دولتی قصد دارد این تاسیسات را در منطقه دخان قطر 
بسازد.شــرکت های »قطر انرژی«  و توتال انرژی، اولین نیروگاه خورشــیدی ۸۰۰ 
مگاواتی خود در الخرسعه را در سال ۲۰۲۲ راه اندازی کردند و »قطر انرژی«  قصد 
دارد دو پــروژه دیگر را با ظرفیت ۸۷۵ مگاوات در شــهرهای صنعتی راس لفان و 
مسیعید، توســعه دهد. افزایش ظرفیت خورشیدی قطر به چهار گیگاوات تا سال 
۲۰۳۰، حــدود ۳۰ درصد از نیازهای تولید برق این کشــور را تامین خواهد کرد.

در عربســتان ســعودی، دولت، توافقنامه ای برای ۳۰ گیگاوات تولید فوتوولتائیک 
خورشــیدی امضا کرد. صندوق سرمایه گذاری دولتی عربستان سعودی )PIF(، دو 
توافق تولید فوتوولتائیک خورشیدی با شــرکت های چینی جینکو سولار و انرژی 
تجدیدپذیر تی ســی ال ژونگ هوان، امضا کرد.بر اســاس گزارش اویل پرایس، در 
اکتبر هم شــرکت تامین برق سعودی )SPPC(، فهرســتی از متقاضیان برای فاز 
نهایــی دور پنجم برنامه انرژی تجدیدپذیر ملی دولــت را اعلام کرد. این پروژه ها 
شــامل نیروگاه السداوی به ظرفیت دو گیگاوات در شرق عربستان سعودی، پروژه 
الماسه به ظرفیت یک گیگاوات در استان شمالی حیل، یک نیروگاه ۴۰۰ مگاواتی 

در غرب استان مدینه و پروژه ۳۰۰ مگاواتی در غرب استان مکه هستند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرنگار مهر، مســعود پزشــکیان رئیس جمهور در مراسم بزرگداشــت روز فناوری فضایی اظهار کرد: ولادت امام حسین و حضرت 
ابوالفضل را تبریک می گویم، اعتقاد باور قلبی ما از شــهادت و آن نمایش تراژدی زیبایی که امام حســین و یارانش در کربلا نشان دادند را بنای 
زندگی خود می دانیم و این باورها در وجود ایرانیان شکل گرفته است، دفاع از آب و خاک ما به برکت امام حسین و یارانش است.وی در ادامه 
بیان کرد: خداوند برای انتخاب خلیفه در زمین با گلایه ملائک مواجه می شود و خداوند تمام اسماً را به انسان می آموزد و به ملائک می گوید به 

انسان سجده کنید و این به این دلیل بود که انسان علم و دانایی داشت.

www.sobh-eqtesad.ir

پزشکیان: علم را نه برای تجاوز بلکه برای سربلندی کشورمان 
می خواهیم

info@sobh-eqtesad.ir

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تاکید کرد

انرژی های تجدیدپذیر، راهکار 
غلبه بر ناترازی  انرژی

انرژی های تجدیدپذیر، راهکار غلبه بر ناترازی  انرژی/ خوزستان می تواند قطب 
انرژی خورشیدی شودایسنا/خوزستان مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
خوزســتان گفت: تلاش برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر به عنوان راهکار 
غلبه بــر ناترازی انرژی مورد توجه جدی قرار گرفته اســت.علی خدری در 
گفت و گو با ایســنا ضمن تبریک ایام دهه مبارک فجر با تاکید بر استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر و با اشــاره به برگزاری سومین نمایشگاه تخصصی 
برق در خوزســتان، انرژی تجدیدپذیر و صنایع وابسته اظهار کرد: دستاورد 
مهم این نمایشگاه می تواند جذب سرمایه گذار در راستای احداث نیروگاه های 
خورشیدی باشد.وی با بیان اینکه انرژی های تجدیدپذیر، راهی برای غلبه بر 
ناترازی های انرژی است، افزود: برپایی این گونه نمایشگاه ها در حوزه صنعت 
برق، فرصت بســیار مناسبی است که پتانسیل های استان خوزستان به ویژه 
در حوزه انرژی خورشــیدی و در راستای جذب و متقاعد کردن سرمایه گذار 
معرفی شود.وی با اشاره به ظرفیت های خوزستان و دارا بودن قابلیت قطب 
انرژی خورشــیدی شــدن، عنوان کرد: تعامل بین دســتگاه های دولتی در 
واگذاری زمین، تســهیلات و دیگر امکانات اولیه و تســریع در سازوکارها و 
مجوزهای اداری از عواملی اســت که می تواند در ترغیب سرمایه گذار نقش 
موثری داشته باشد.خدری با بیان اینکه ناترازی های انرژی، بخش های صنعت 
و کشاورزی را هم درگیر کرده و از آن رنج  می برند، گفت: توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر با نــگاه یکپارچه به حوزه انرژی و با هــدف کاهش ناترازی در 
اولویت و مورد توجه جدی دولت چهاردهم قرار گرفته و تلاش دولت بر این 
است که از میزان ناترازی فعلی کاسته شود که با اجرای به موقع برنامه های 
دولت مطابق اهداف، قطعا به وضعیت مطلوب می رســیم.مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق خوزستان با اشاره به برگزاری رویداد نمایشگاهی انرژی های 
تجدیدپذیر و حضور شــرکت توزیع نیروی برق خوزستان در این نمایشگاه، 
ضمن دعوت به بازدید از این نمایشگاه یادآور شد: از تاریخ ۱۷ الی ۲۰ بهمن 
ماه این رویداد در حوزه صنعت برق در شــهر اهواز دایر می شود که فرصتی 

برای معرفی دستاوردهای صنعت برق است.

سدهای کشور کم آوردند

بر اساس آخرین آمار از ابتدای سال آبی تا تاریخ سیزدهم بهمن ماه از وضعیت 
سدهای کشور میزان ورودی سدها نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۰ درصد 
کاهش داشــته و حجــم آب موجود در مخازن ۴۳ درصد اســت.به  گزارش 
ایســنا، میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای سال آبی )ابتدای مهرماه( 
تا ســیزدهم بهمن ماه معادل ۶.۷۲ میلیارد متر مکعــب بوده که در قیاس 
با سال گذشــته که عددی معادل ۷.۴۹ میلیارد مترمکعب بوده ۱۰ درصد 
کاهش داشته است. همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز نسبت 
به ســال قبل با ۴ درصد افزایش مواجه بوده است.حجم آب موجود مخازن 
اکنون ۲۲.۲۹ میلیارد متر مکعب ثبت شــده که این عدد نســبت به سال 
قبل که عددی معــادل ۲۰.۹۹ میلیارد متر مکعب بــوده ۶ درصد افزایش 
یافته اســت. همچنین حجم پرشدگی سدهای کشــور نیز تا این تاریخ ۴۳ 
درصد است.سدهای کشور کم آوردند/ کاهش ۱۲ درصدی بارش ها وضعیت 
برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است که در ۱۶ سد درصد پرشدگی 
کمتر از ۲۰ درصد اســت، به طوری  که ســد دوستی و طرق استان خراسان 
رضوی، سد پانزده خرداد حوضه قمرود، سد استقلال، شمیل و نیان و سرنی 
استان هرمزگان، سد تهم  استان زنجان، سد رودبال داراب استان فارس، سد 
تنگوییه سیرجان استان کرمان و سد ساوه و کمال صلح استان مرکزی کمتر 
از ۲۰ درصد آب دارند.سدهای کشور کم آوردند/ کاهش ۱۲ درصدی بارش ها 
همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۶۰.۱ میلیمتر است. این 
مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۱۱۴ میلیمتر( 
۴۷ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته )۶۸.۷ میلیمتر( 

۱۲ درصد کاهش را نشان می دهد.

بسته حمایت دولت از صنایع 
همچنان بلاتکلیف

وزارت صمت تقریبا یک ماه پیش بسته ای تحت عنوان حمایت از صنایع به 
منظور جبران خسارات ناشی از قطعی برق و گاز به دولت ارسال کرد؛ با این 
حال هنوز از سرنوشت این بسته خبری نیست.به گزارش خبرنگار مهر، چند 
سالی است که ناترازی انرژی بر جان تولید افتاده و هر ساله خسارت هایی را 
بــه این بخش تحمیل می کند که بنا به اذعان صنعتگران و دولتمردان قابل 
اندازه گیری نیســت.برخی از برآوردها حکایت از تحمیل خســارت بیش از 
۲۵۰ همت در کل صنعت دارد که این حجم از خسارت فقط ناشی از قطعی 
برق است. همچنین در صنایع فلزی برآورد بدبینانه حاکی از ۸ میلیارد دلار 
کاهش صادرات در یک سال است. در برآورد دیگری ضرر و زیان روزانه قطع 
بــرق در بخش معدن نیز ۴۱ همت بوده اســت.حال حتی اگر همین اعداد 
را هم مدنظر قرار دهیم، باز هم خســارتی که به صنایع وارد شده به همین 
راحتی ها قابل جبران نیست زیرا خسارتی که به دلیل قطعی های برق و گاز 
به صنایع تحمیل می شود فقط »خرابی تجهیزات و ماشین آلات و یا کاهش 
عمر مفید و مستهلک شدن تجهیزات« نیست بلکه با توجه به کاهش ساعات 
کار نــه تنها تیراژ تولید افت می کند بلکه بازارهای هدف به تدریج محدود و 

محدودتر می شوند.

گزیده خبر

رهبر انقلاب: شرط عملی توکل، به میدان رفتن است

پیشرفت صنعت پسته ایران در 
بهداشت و بسته بندی

چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا در خطر است

عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران با بیان اینکه ۱۰۰ درصد کانتینرهای پسته ایران شامل نمونه گیری 
و آزمایش هستند، اظهار کرد: نکته بسیار مهم این است که پسته ایران در سال های اخیر از نظر بهداشتی 
بسیار پیشرفت کرده است. در سنوات بسیار قدیم، شاید حتی پسته های آلوده ای را صادر می کردیم، اما در 
حال حاضر در انبارها و کارگاه های فراوری پسته، نظارت های بهداشتی سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود.

محمودرضا مهدوی اناری-  عضو هیئت امنای انجمن پســته ایران - در گفت وگو با ایســنا، درباره بررسی 
پســته های ایران در اتحادیه اروپا و اعمال استانداردهای مدنظر که طی روزهای گذشته مجددا جریان ساز 
شــده اند اظهار کرد: در جلســاتی که ۱۸ و ۱۹ نوامبر مساوی با اواخر آبان ماه در اتحادیه اروپا برگزار شد، 

اتحادیه اروپا یک بازه زمانی ۶ ماهه را برای ایران در نظر گرفت..... 

سرمایه گذاری خارجی همراه خود تکنولوژی و بازار 
مصرف می آورد

۶۵ درصد مصرف سوخت گازوئیل در حمل ونقل 
جاده ای است

معبرهایی که چندین میلیون تومان اجاره 
داده می شوند!
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رهبر انقلاب: شرط عملی توکل، به میدان رفتن استگزیده خبر
قالیباف: باید عدم رضایت مردم 

خط قرمز عملکرد هر مدیر و 
مسئولی باشد

محمدباقر قالیباف گفت: دهه فجر برای همه ما بســیار عزیز و مبارک اســت به این 
دلیل که اوج ملت شدن مردم ایران و در حقیقت فتح الفتوحی و تحولی برای جوانان 
این ســرزمین زیر چتر دین است.به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اســامی که به اتفاق نمایندگان مجلس در سومین روز از دهه فجر و چهل 
و ششــمین سالروز پیروزی انقاب اســامی در حرم مطهر امام راحل با آرمان های 
بنیانگذار کبیر انقاب اسامی تجدید میثاق کرد گفت: دهه فجر برای همه ما بسیار 
عزیز و مبارک اســت به این دلیل که اوج ملت شــدن مردم ایران و در حقیقت فتح 
الفتوحی و تحولی برای جوانان این ســرزمین زیر چتر دین است و این تقارن اتفاقی 
نیست.وی افزود: در تاریخ معاصر ما چیزی مثل دین نتوانسته ما ایرانی ها را اینگونه 
کنار هم منســجم کرده و ما را تبدیل به یک ملت کند. اگر قدردان باشیم باید این 
سرمایه را حفظ کنیم که این رمز ماندگاری انقاب ما است. همانطور که رهبر معظم 
انقاب هم فرمودند انقاب اسامی بود که توانست امر ملی را در ایران احیا کند و این 
امام )ره( و مقام معظم رهبری بودند که این قطب نما و جهت گیری را به ملت عزیز 
ما دادند و حفظ کردند و ان شاءالله حفظ خواهد شد؛ باید همین اندیشه، مسیر و راه 
را حفظ کنیم.رییس مجلس بیان کرد: مردم سالاری امام ناشی از اسام شناسی امام 
بود. امام بر همین اســاس به مردم باوری رسید. امام به ما آموخت که هدف انقاب 
پیش بردن دین و دنیای مردم توام با هم است و عدم غفلت از یکی به بهانه اولویت 
دادن به دیگری اســت. ایشــان با همین باور توانست دین را عامل معرفت و حرمت 
در جامعــه کند.وی افــزود: امام به ما یاد داد فهمی که در آن مردم باوری نباشــد، 
فهم درســتی نیست؛ ایشــان به ما یاد داد که محوریت در تمام امور اعم از اقتصاد، 
سیاســت داخلی، سیاست خارجی و همه چیز با مردم است. همچنین در میان همه 
مــردم، محرومین در اولویتند زیرا آنهایی تا آخر خط با این انقاب خواهند ماند که 
طعم محرومیت و فقر را چشیده باشد.باید عدم رضایت مردم خط قرمز عملکرد هر 
مدیر و مسئولی باشدقالیباف تاکید کرد: مسئولان در جمهوری اسامی فقط خادمان 
مردم هســتند و ایجاد هرگونه زحمت برای مردم یا عدم رضایت مردم به خصوص و 
به ویژه اقشار محروم باید خط قرمز عملکرد هر مدیر و مسئولی باشد. رییس مجلس 
تاکید کرد: امام )ره( به مردم شــریف ایران اعتماد به نفس ملی داد؛ ما در تمام فراز 
و نشیب های این ۴۶ سال اخیر، از پیروزی انقاب تا دوران دفاع مقدس، در عبور از 
فتنه های گوناگون، چالش های امنیتی، فشارهای اقتصادی و تحریم، جبهه مقاومت، 
پیشرفت های شگفت انگیز کشور، عرصه های علم و دانش و بسیار موارد دیگر، اعتماد 
بــه نفس ملی را در مردممان دیدیــم و تجربه کردیم. به هیچ بهانه ای حق نداریم با 
عملکرد خودمان اعتماد به نفس را از ملت بگیریم وی افزود: ما به هیچ بهانه ای حق 
نداریم با عملکرد خودمــان این اعتماد به نفس را از ملت بگیریم؛ چه با بی توجهی، 
اشتباه رسانه ای، ضعف حکمرانی در اقتصاد و یا ضعف مدیریت. قالیباف اضافه کرد: 
در محرومیت نگه داشتن مردم چه از سر ناکارآمدی باشد چه به خاطر غرض ورزی، 
خاف کرامت مردم است. اگر می بینیم نتیجه عملکرد مدیریتی ما چنین است باید 
با خودمان روراســت باشــیم و بدانیم که خاف مکتب امام )ره( عمل می کنیم که 
کرده ایم؛ نه اینکه کارنامه ضعیف خودمان را به نام امام و انقاب ارائه کنیم. البته اگر 
دشمنان یا وادادگان اینگونه القا کنند که مردم از انقاب بریده یا خسته شده اند این 
هم یک دروغ بزرگ و یک مردم فریبی  اســت. هیچ کس بیشتر از همین مردم پای 
انقاب هزینه نداده و بیشــتر از این مردم، انقاب را از آن خودش نمی داند اما وقتی 
عملکرد ما در شأن مردم نباشد قطعا حق با مردم است. وی با تاکید بر اینکه امام )ره( 
به مردم به معنای عام آن و توده توجه داشتند، گفت: امام به بعضی از اقشار جامعه 
به طور ویژه تاکید داشتند و از آنها توقع پیشرانی، پیشاهنگی و کنشگری هم داشتند 
که نمونه آن جوانان، زنان، نخبگان، روحانیون، کارآفرینان، تولیدکنندگان و کارگران 
است. امام به نقش زنان تاکید ویژه داشتند رییس مجلس گفت: امام به نقش زنان در 
فرهنگ، تربیت و پرورش به ویژه فرزندان خود و اقتصاد تاکید ویژه داشــتند. ایشان 
در وصیت نامه الهی و سیاسی شان نسبت به کنشگری زنان توجه دارند و از نقش آنها 

در اقتصاد هم تقدیر می کنند.

توضیح جبلی درباره بازداشت 
خبرنگار محلی صداوسیما در غزه

رئیس ســازمان صداوســیما درباره بازداشت خبرنگار محلی این ســازمان در غزه 
توضیحاتی ارائه کرد.به گزارش ایســنا، پیمان جبلی در حاشیه جلسه امروز هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران درباره بازداشت خبرنگار صداوسیما در غزه گفت: خبرنگار 
محلی صداوســیما در غزه بود که چندین ماه قبل بازداشت شده بود. متوجه شدیم 
محل بازداشت این خبرنگار در ســرزمین های اشغالی بوده است. او خبرنگار محلی 

است و ایرانی نیست.

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار شــرکت کنندگان در مســابقات بین المللی قرآن 
کریــم ضمن تاکید بر اهمیت حضور در میدان بعنوان شــرط عملی توکل، فرمودند: 
مشــکات امّت اسامی با توکل به خدا قابل حل اســت .به گزارش خبرگزاری مهر، 
اســاتید، قاریان و حافظان برترِ شــرکت کننده در چهل ویکمین دوره ی مســابقات 
بین المللی قرآن کریم جمهوری اســامی ایران، صبح امروز )یکشــنبه( با حضور در 
محفل انس با قرآن در حســینیه ی امام خمینی )ره( با رهبر انقاب اســامی دیدار 
کردنــد. این برنامه به صورت زنده از شــبکه قرآن ســیما پخش می شــود. تقدیر و 
تشــکر حضرت آیت الله خامنه ای از برگزار کنندگان مســابقات قرآن و ترویج قرآن 
رهبــر انقاب: اســتمرار اعجاز قرآنی و اعجاز نبوی، برکــت عظیم برای عالم وجود 
اســت باذن خدا غزه غلبه پیدا می کند بر رژیم صهیونیســتی شرط ذهنی توکل به 
خدا یعنی یقین داشــته باشیم با اذن خدا محالات ممکن می شود ملتّ ایران جرئت 
دارد کــه بگوید مرگ بر آمریکا / آمریکا متجاوز و دروغگو اســت ایرانِ امروز ایران 
۴۰ ســال قبل نیست و در همه جهت رشد کرده است شرط عملی توکل، به میدان 

رفتن اســت / مشکات امّت اســامی با توکل به خدا قابل حل است 

امیر نصیرزاده: تا پایان 
سال دو پرتاب دیگر ماهواه 

خواهیم داشت
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح با بیان اینکه تا پایان سال دو پرتاب دیگر 
ماهواره خواهیم داشــت گفت: ارتباط بســیار خوبی میــان وزارت دفاع، ارتباطات، 
هوافضای ســپاه و شــرکت های دانش بنیــان وجود دارد.به گــزارش خبرنگار مهر، 
امیر عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در مراســم بزرگداشت 
روز فناوری فضایی ضمن تبریک روز پاســدار، اظهــار کرد: خداوند متعال در قرآن 
فرموده انــد جز با قــدرت نمی توانید در زمین و آســمان نفوذ کنیــد. حضرت علی 
علیه الســام نیز در نهج الباغه فرمودند که علم ســلطان است و دنیای امروز کاماً 
این را به ما نشــان داده اســت که علم چه اهمیتی دارد.وزیر دفاع علم را ســلطان 
دانســت و گفت: دنیای امروز اهمیت علم را به ما نشــان می دهــد اما غربی ها علم 
را برای تســلط بر طبیعت، ســلطان می دانــد اما ما علم را ســلطان می دانیم برای 
تنظیم روابط عادلانه بین انســان ها و کشــورها و ما علم را ســلطان می دانیم برای 
اینکه در رقابت ســالم از رقبای خودمان عقب نمانیم. برای آنکه تحت ســلطه قرار 
نگیریم.امیر نصیر زاده گفت: آینده دنیا نشــان می دهــد علوم فضایی از چه جایگاه 

مهمی برخوردار اســت و فضا محــور تمام علوم 
انجام شده در  اقدامات  به  با اشــاره  اســت.وی 
ابتدا ســراغ ســاخت  حوزه فضایی گفت: ما در 
ماهواره رفتیم اما تحریم ها موجب شــد به سراغ 
ماهواره بر برویم و امروز کاماً مســتقل هستیم، 
امــا این به معنای قطع ارتباط با جهان نیســت.

امیــر نصیر زاده با بیان اینکه تا پایان ســال دو 
پرتاب دیگر خواهیم داشــت گفت: خوشــبختانه 
ارتباط بســیار خوبی میان وزارت دفاع و وزارت 
ارتباطــات و همچنین نیروی هوافضای ســپاه و 
شــرکت های دانش بنیان وجود دارد و در حوزه 
تولیــد ماهــواره، ماهواره بــر، ســامانه کنترلی، 
ناوبــری و زیرســاخت های زمینــی بــه بلوغ و 
تکامــل رســیده ایم و برنامه خوبــی برای آینده 
داریم.وی ادامــه داد: وزارت دفاع با بیش از ۷ 
هزار شــرکت خصوصی و بیش از ۱۳۰۰ شرکت 
دانش بنیان ارتباط دارد و این همکاری ها برای 
تقویت و توســعه کشــور بکار گرفته می شــود.

وزیر دفاع خاطرنشــان کرد: اولیــن پرتاب ما با 
ماهواره بر ســفیر بود و برنامه های بســیار خوبی 
بــرای آینده داریم و ما ان شــاءالله به مدارهای 
بالاتر می رسیم؛ همچنین ســنگین ترین محموله 
را با ماهواره بر ســریر انجام خواهیم داد و هدف 

است. سازی  منظومه  ما 

رئیس جمهور با تصریح اینکه دشمن منتظر دعوای داخلی سر مسائل بی خودی است، تاکید 
کرد: نباید در دامی گرفتار شــویم که آنها برای ما پهن کرده اند.به گزارش ایســنا، مســعود 
پزشــکیان در مراسم بزرگداشــت روز فناوری فضایی کشور گفت: با نمایش تراژیکی که امام 
حســین)ع( و یارانش در کربا انجام دادند زندگی کردیم و دفاع از کشــورمان به برکت امام 
حســین )ع( حاصل شد.وی ادامه داد: به یاد می آورم آیاتی را در جریان گفت وگوی مائکه با 
خدا و انتخاب خلیفه توسط خدا، مائکه به خدا گایه کردند. آنان به خدا عرض کردند کسی 
را می خواهید در زمین بگذارید که در زمین فساد کند. خدا هم پاسخ داد من چیزی می دانم 
که شــما نمی دانید. آنان پاســخ دادند ما تو را تسبیح می کنیم. خدا به آدم تمام اسماء را یاد 
می دهد و بعد به مائکه می گوید، شما اسماء را بگویید بعد خدا به مائکه گفت که من چیزی 
می دانم که شــما نمی دانید. آن چیزی که انســان را مسجود مائکه کرد علم و آگاهی بود نه 
عبادت کردن. مائکه به علم سجده کردند و انسان خلیفه خدا روی زمین شد. این علم است 
که انسان را به جایی می رســاند که مائکه نمی توانند به آنجا برسند.پزشکیان ادامه داد: اگر 
مردید در میدان جنگ بجنگید با زن و بچه مردم چه کار دارید؟ علمی را دســت یافته اند که 
با آن مردم را زیر خاک، زنده به گور می کنند و اینجاست که باید فردا جواب بدهند. پیرمرد و 
پیرزن و بچه ها مگر با کسی جنگ دارند. در ایران هم اینگونه بود. تمام دنیا از عراق پشتیبانی 
کردند تا انقاب ما را ســاقط کنند اما برخی از عزیزانی که علم داشــتند و توانستند، در برابر 
عراق موشک بسازند و شلیک کردند و آن وقت دست از تجاوزشان برداشتند. ما علم را بر سر 
بلندی کشورمان می خواهیم.وی ادامه داد: کسانی که این روند را شکستند و مردم ایران قادر 
به دفاع از سرزمینشان کردند، خون و قلم شان از خون و قلم شهدا بالاتر است. این هنر علم و 
توانمندی برای دفاع از آب و خاک کشور باید به نسل های آینده برسد. ما افتخار می کنیم به 
نخبگان و جوانان و دانشمندان مان.رییس جمهور گفت: برای عبور از بحران جاری کشور فقط 

کسانی که علم دارند و باور و اعتقاد دارند می توانند کشور را نجات دهد. کسانی که به مردم، 
تاریخ و مملکت شان عرق و عاقه دارند در ایران می مانند و با تمام تاش شان بر سختی ها فائق 
می آیند. آنجاست که اجر اینان خیلی بالاتر از کسانی است که به ناحق برخی جاها و پست ها 
را می گیرند.پزشکیان گفت: اگر بتوانیم در فرصت کوتاهی که در کشور به دست آمده بتوانیم 
خدمتی بکنیم و بستر رفع مشکات و باز کردن گره ها را برای جوانان مان ایجاد کنیم به جایی 
خواهیم رسید که دشمنان جرات نگاه کردن به خاک و مردم مان را نخواهد داشت. باید دست 
به دست هم و به دور از حرف ها و درگیری ها و جنگ ها دست از گیر دادن به یکدیگر برداریم. 
ایران و کشور باید سربلند و استقال و عزت داشته باشد. هر کس برای رسیدن به اهداف تاش 
کند، میدان باید برایش باز شــود. ارزش چنین انســان ها و جوانانی را باید قدر دانست.

رئیس جمهور در ادامه با یادآوری دوران دفاع مقدس و بمباران و موشک باران شهرهای 
ایران توســط رژیم بعث عراق اظهارکرد:جمعیت زیادی را در تهران و سراســر کشــور 
زندگی می کردند و عده ای در خارج از کشــور ایران را موشــک باران می کردند و مردم را 
زیر آوار می کشــتند.  همانطور که اســراییل امروز با ادعای حمایت از بشریت نسل کشی 
می کند و فاجعه آفرینی می کند. مگر علم برای زنده  به گور کردن انســان ایجاد شد؟وی 
ادامه داد: در این صورت دشــمنان جرات نخواهند کرد به ایران چپ نگاه کنند. دشمن 
منتظر دعوای داخلی ســر مسائل بی خودی است. هوشــیاری ماست که نباید در دامی 
گرفتار شــویم که آنها برای ما پهن کرده اند. از روندی که توســط عزیزان در هوافضا به 
دست آمده در دولت پشــتیبانی خواهیم کرد.رییس جمهور گفت: هر انسانی، قادر است 
و باید به جایگاه رفیعش برســد. برای این عزیزان سامتی و عزت را طلب می کنم. ما به 
این جوانان دانشمند و خاق افتخار می کنیم. از خدا می خواهم کمک کند تا ما شرمنده 

این مردم نشویم.

وزیر کشور با بیان اینکه حداقل ۶ میلیون اتباع در کشور داریم که ۲ میلیون نفر از آنها غیر مجاز هستند، گفت: انسداد مرز از طریق دیوار و شیوه 
اپتیکی و انسداد کامل در اولویت قرار گرفت.به گزارش خبرنگار مهر، اسکندر مؤمنی، وزیر کشور امشب )۱۳ بهمن ماه( در جریان حضور در برنامه 
گفتگوی ویژه خبری گفت: تاش می کنیم استانداران یک شخصیت حقوقی مستقل جدا از تک تک استانداری ها داشته باشند. الان همه وزرا 
شخصیت مجزا دارند اما هیئت وزیران شخصیت مجزای حقوقی دارند که بحث های کان در هیئت وزیران مطرح می شود.وی افزود: درصدد هستیم 
که استانداران غیر از اینکه در هر استانداری هستند، مجمع استانداران به عنوان مجمع حقوقی مجزایی شکل گیرد که تا الان نیز الحمدالله به خوبی 
شکل گرفته است. چهار نشست تا الان برگزار کردیم که سه نشست از آن را رئیس جمهور شرکت کردند. فکر می کنم در مسیر درستی قرار گرفتیم 
به هر حال جمع استانداران یک تجربیات بسیار خوبی در میدان دارند و تصمیماتی که در مرکز گرفته می شود و بازخوردی که برمی گردد این 
تصمیم به این پختگی می رسد.وزیر کشور گفت: وزارت کشور حدود ۱۵۰۰ شهرداری دارد. بررسی هایی که در جمع استانداران صورت گرفت، پروژه های متوقف شده حدود ۴۵۰ هزار میلیارد 
تومان به صورت ریالی و حدود ۴ میلیارد دلار ارزی پروژه هایی هستند که به دلایل مختلف از جمله زیست محیطی، قضائی و یا داشتن معارض متوقف شده است و حدود ۳۰ درصد از این 

پروژه ها پیشرفت داشته است. استانداران ملزم شدند که این موانع را رفع کنند. وی افزود: برآوردی که داشتند حدود ۲۵۰ هزار شغل در این میزان سرمایه گذاری بخش خصوصی وجود دارد.

سخنگوی دولت به اختصاص ۱۵ همت برای طرح کالابرگ و ارایه کمک های معیشتی به دهک های یارانه بگیر اشاره کرد و گفت: امیدوارم 
این طرح تداوم داشته باشد.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت شامگاه چهارشنبه ۱۰ بهمن ۱۴۰۳ در گفت وگوی 
تلویزیونی در پاسخ به پرسشی درباره برنامه دولت برای اصاح قیمت بنزین گفت: بنزین با نرخ حدود یک هزار تومان، ارزان است اما باید 
توجه داشــته باشــیم که دولت به هیچ وجه بدون کار کارشناسی و بدون آماده سازی اذهان مردم کاری انجام نخواهد داد از این رو دولت با 
اینکه می داند قیمت بنزین با نرخ فعلی بسیار پایین است، بدون این دو شرط کاری درباره افزایش قیمت بنزین انجام نخواهد داد.مهاجرانی 
افزود: ما باید با مردم به جمع بندی برســیم، وفاق فقط موضوع سیاســی نیست بلکه بدین معناست که ما باید بتوانیم مردم را با دولت در 

مسائل اقتصادی نیز همراه کنیم.وی با اشاره به نرخ ۶۰۰ تومانی بنزین هواپیما تاکید کرد: ما با ناترازی و بی تدبیری در مدیریت منابع انرژی مواجه هستیم، نرخ تولید بنزین هواپیما بسیار 
بالاتر است و ما هزینه زیادی صرف تولید آن می کنیم، اما بدین معنا نیست که فردا قرار است نرخ آن را افزایش دهیم. سخنگوی دولت تصریح کرد: در برنامه هفتم تکلیفی برای دولت 
مشخص شده است که با راه اندازی سامانه مبادله ارزی، ارز در بازار عرضه و تقاضا قیمت بخورد، این کار یک ماه پیش اتفاق افتاد و طبیعی بود که به واسطه جریان عرضه و تقاضا، نرخ 

ارز بالاتر رفت. مهاجرانی اظهار داشت: افزایش نرخ ارز تک عاملی نیست، اصولاً نرخ ارز تابع جریانات بین المللی است و مسائل سیاسی و اقتصادی و اجتماعی به یکدیگر مرتبط هستند.

مهاجرانی: ۱۵ همت به طرح کالابرگ و ارایه کمک های معیشتی اختصاص می یابدحضور ۲ میلیون اتباع غیرمجاز در ایران

پزشکیان در وزارت دفاع:

دشمن منتظر دعوای داخلی سر مسائل بی خودی است
سخنرانی عراقچی در اختتامیه 

همایش »فلسطین اشغالی؛ واقعیت ها و 
روایت ها«

اختتامیــه نخســتین همایش بین المللی »فلســطین اشــغالی؛ واقعیت هــا و روایت ها« 
با ســخنرانی وزیر امور خارجه ســه شــنبه شانزدهم بهمن ماه در دانشــگاه آزاد اسامی 
واحد تهران مرکز برگزار می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، اکبر نصراللهی دبیر علمی و 
اجرایی همایش گفت: شــخصیت های مقاومت و اندیشــمندان دانشگاهی در این همایش 
در خصوص گذشــته حال و آینده مقاومت، زیســت مقاومتی، برندگان و بازندگان جنگ 
غزه، سازمان های بین المللی و نقض حقوق بشر، نقش سلبریتی ها و هنرمندان در خصوص 
جنگ غزه، جنگ شــناختی در غزه و فلســطین اشغالی و تأثیرات عملیات طوفان الاقصی 
بر کشــورهای منطقه ســخنرانی خواهند کرد.دبیر علمی و اجرایــی "همایش بین المللی 
فلســطین اشغالی؛ واقعیت ها و روایت ها" افزود: تحولات جاری غزه و ناگفته های ۴۷۱ روز 
مقاومت، دانشــگاه و تحولات فلسطین اشــغالی، لبنان و غزه، رسانه ها و تحولات فلسطین 
اشــغالی، لبنان و غزه، تمدن اســامی و آینده فلســطین، اخاق و جنگ )حقوق بشــر، 
ســازمان ملل و فلســطین(، دیپلماســی و تحولات غزه، محورهای شش گانه این همایش 
اســت.نصراللهی همچنین با اشــاره به نظام تحولی جدید دانشــگاه آزاد اسامی و تاکید 
رئیس دانشــگاه مبنی بر پاســخگویی به مسائل و شــبهات در نظامات دانشگاهی گفت: 
دانشــگاه کانون شــناخت و شناساندن مســائل مختلف ملی و بین المللی و کمک به حل 
آن ها است و دانشکدگان جامعه و رسانه با رویکرد مأموریت محوری و حل مسئله و اتخاذ 
راهبرد کنشــگری فعال، این مهم را در دســتور کار خود دارد.به گفته نصراللهی همزمان 
بــا برگزاری این همایش، ۵ پنل تخصصی با حضور اســاتید مختلف دانشــگاه های تهران، 
شهید بهشــتی، عامه طباطبایی، دانشگاه آزاد اسامی، دانشــگاه تهران و شخصیت های 
داخلــی و خارجی برگزار و موضوعات مختلف مربوط به جنگ ۱۵ ماهه بررســی و تبیین 
می شــود.برگزاری چند نمایشــگاه از هنرمندان در خصوص مقاومــت از دیگر برنامه های 
جنبی این همایش اســت.این همایش را دانشکدگان جامعه و رسانه معاونت علوم انسانی 
و هنر دانشــگاه آزاد اسامی و دانشگاه آزاد اسامی واحد تهران مرکز با مشارکت دانشگاه 
امام حســین )ع(، دانشگاه امام صادق )ع(، مرکز رسانه ای آستان قدس رضوی، شهرداری 
تهران، خبرگزاری های مهر، تســنیم، فارس، آنا، ایســکانیوز و روزنامه فرهیختگان برگزار 

می کنند.
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گزیده خبرگزیده خبر معبرهاییکهچندینمیلیونتوماناجارهدادهمیشوند!

آنچه که امروز در بســته خبر اقتصادی می خوانید مروری بر مهمترین اخبار اقتصادی 
ایســنا از جمله استقلال ۴۶ ســاله نفتی ایران در آســتانه پیروزی انقلاب، اجاره چند 
میلیون تومانی پیاده روها، چرایی لغو پرواز تهران به پاریس، دور جدید عرضه خودروهای 
وارداتی و ارائه آمار پرداخت وام فرزندآوری است.به گزارش ایسنا، آن طور که در گزارش 
"۴۶ سال استقلال نفتی" آمده است  در آستانه چهل و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران، صنعت نفت کشور نه تنها به عنوان یک بخش اقتصادی اصلی و حیاتی، 
بلکــه به عنوان نمادی از خودکفایی و اســتقلال، در عرصــه جهانی به قوت خود ادامه 
داده اســت. در طول این سال ها، علی رغم چالش ها از جمله جنگ تحمیلی، تحریم های 
شــدید بین المللی و فشارهای سیاســی که برای صنعت نفت ایجاد شد، همت و تلاش 
جهادگران ایرانی باعث شده که تولید و صادرات نفت کشور هرگز متوقف نشود. صنعت 
نفت کشور در این مدت نه تنها در زمینه اکتشافات و توسعه میادین جدید گازی و نفتی 
پیشرفت های چشمگیری داشــته، بلکه با تکیه بر توانمندی های داخلی، از وابستگی به 
شــرکت های خارجی رهایی یافته و به خودکفایی نزدیک شده است. در طول سال های 
اخیر، ایران موفق به کشف بیش از ۷۰ میدان هیدروکربوری جدید شد که از آن جمله 
می توان به میدان های پارس جنوبی، آزادگان، یادآوران و دیگر میادین برجســته اشاره 
کرد.یکی دیگر از خبرهای مهم منتشــر شــده در بخش اقتصادی ایســنا اشاره به آمار 
پرداخت وام فرزندآوری بود. آن طور که در این گزارش آمده شــبکه بانکی کشــور طی 
۱۰ ماهه امسال بیش از ۴۹۰ هزار و ۶۲۵ فقره تسهلات فرزندآوری به ارزش بیش از ۴۰ 
هزار میلیارد تومان پرداخت کرده اســت. با این حال طبق آمارهای بانک مرکزی هنوز 

بیش از ۳۹۸ هزار نفر در صف دریافت وام هســتند.موضوع برقراری و ســپس لغو پرواز 
تهران-  پاریس که قرار بود بعد از چندین ماه توقف، ۱۲ بهمن برقرار شود و بدون اعلام 
دلیل از ســوی طرف فرانسوی لغو شد از اخباری است که در روزهای اخیر مورد توجه 
قرار گرفت. طی ۲ روز گذشــته نیز مدیرعامل ایران ایر ضمن عذرخواهی از مســافران 
اعلام کرد که این موضوع را پیگیری می کند. فرزانه صادق ـ وزیر راه و شهرسازی - هم 
دیروز در مراســم نمادین ورود امام خمینی بــه فرودگاه مهرآباد گفت که این لغو پرواز 
ارتباطی به موضوع تحریم ایرلاین ها ندارد و پیگیر برقراری پرواز پاریس هســتیم.   به 
نظر می رسد این ماجرا قصه درازی داشته و همچنان مسوولان مربوطه پیگیر این قضیه 
هســتند و امروز نیز ایســنا در گزارشــی  با عنوان چرا پرواز تهران به پاریس به مقصد 
نرســید  به آن پرداخته اســت که در آن به تشریح چرایی لغو پرواز تهران به پاریس در 
روز گذشــته پرداخته است. طبق اعلام وزیر راه وشهرسازی این لغو پرواز کاملا یکطرفه 
از جانبه فرانســه اتفاق افتاده است و ارتباط سایر شرکت ها به این موضوع شایعه بوده 
و تکذیب می شــود.   البته ایران ایر تور؛ شــرکتی هواپیمایی که قرار بود این پرواز را 
انجام دهد روز گذشــته اطلاعیه صادر و اعلام کرد که شــرکت هواپیمایی ایران ایرتور 
یک شرکت کاملًا خصوصی با ترکیب سهامداران ۱۰۰ درصد خصوصی بوده و هیچگونه 
وابســتگی به دولت و شرکت های دولتی از جمله شــرکت هواپیمایی ایران ایر نداشته و 
کاملًا مســتقل است؛ لذا، انتظار می رفت ادعاهای احتمالی و مغرضانه سایر شرکت های 
رقیب ملاک تصمیم گیری مراجع معتبری از جمله ســازمان هواپیمایی کشــور فرانسه 
قرار نگیرد، چراکه مرجع راســتی آزمایی در این گونه موارد، ســازمان هواپیمایی ایران 

به عنوان متولی صنعت هوانوردی کشــور اســت.با این که کم کم به پایان سال نزدیک 
می شــویم بــازار ورود خودروهای وارداتی به بازار همچنان داغ اســت و دور جدید این 
خودروها به زودی وارد کشــور خواهد شــد که به گفته ضیغمــی - مدیر طرح واردات 
خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت - هنوز زمان دقیق و تعداد آن مشــخص نیست. 
مدیــر طرح واردات خودرو وزارت صنعت، معدن و تجــارت، ضمن تاکید بر ادامه روند 
عرضه خودروهای وارداتی از طریق ســامانه یکپارچــه عرضه خودروهای وارداتی، اعلام 
کرد که تا پایان ســال ۱۴۰۳، حداقل یک نوبت دیگر عرضه خواهیم داشــت.وی تاکید 
کرد که در تلاش هستیم این نوبت عرضه در ماه جاری )بهمن ماه( صورت گیرد.افزایش 
قیمت لبنیات برای چندمین بار طی ســه ماه گذشــته جریان ساز شده است در همین 
راســتا برخی فروشــندگان، محصولات لبنی را با قیمت بالاتر از نرخ مصوب و قید شده 
بر روی محصول به فروش می رســانند و در صورت مطرح کردن این موضوع با آن ها نیز 
می گویند که قیمت قدیم است که بر روی محصول است، اما تولید تاریخ و انقضا به پس 
از دوران این افزایش قیمت مربوط اســت و در واقع مصداقی از گرانفروشی و استفاده از 
شــرایط نامناسب بازار است در همین راستا  سخنگوی انجمن صنایع لبنی معتقد است 
که  در بســیاری از فروشگاه های زنجیره ای محصولات لبنی برای ایجاد رقابت در بازار با 
تخفیف حتی ارزان تر از قیمت درج شــده بر روی محصول به فروش  می رسند، اما برای 
تامین مالی خانوار، دولت باید نظارت و اقدامات لازم را داشــته باشــد.با توجه به رشد 
فناوری مهم اســت که همکاری های منطقه ای پیگیری شــود در همین راستا رویداد 
"ایران کریدور" معرفی ظرفیت ایران برای الگوریتم منطقه اســت چراکه ایران سال های 
بســیاری در مسیر جاده ابریشم بوده و می خواهیم اعلام کنیم که از ظرفیت ایران برای 
اتصال اکوسیستم دیجیتال استفاده شــود.در همین راستا مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرساخت کشور در خبری تحت عنوان "نقش آفرینی ایران در رویداد "ایران کریدور" با 
بیان اینکه ترانزیت ترافیک داده در منطقه حتی بین آسیا و اروپا از جمله مواردی است 
که قرار است در این رویداد مورد توجه قرار بگیرد، تصریح کرد: همچنین آمادگی ایران 
در موضوع فیبرهای دریایی چه در جنوب و شمال کشور و در دریای خزر و استفاده از 
موقعیت پردازشــی ایران برای ایجاد زیرساخت پردازشی و ذخیره سازی که بسیار برای 
توســعه فناوری هایی مانند نسل پنجم اینترنت مهم و حیاتی است، اعلام می شود.بازار 
دستفروشی شب عید یکی از داغ ترین بازارهای این ایام بوده که اگرچه بسیاری از اهالی 
کسب وکار و اصناف حضور آنها را یک شغل کاذب و مخل جریان منطقی بازار می دانند 
اما هر ســاله سهم بزرگی از فروش بازار شــب عید را به خود اختصاص می دهند، این 
بار نیز اصناف نســبت به نداشــتن مجوز و پیاده روهایی که  با قیمت های بالایی اجاره 
داده می شــوند گله مند هستند و معتقدند شهرداری باید در ۴۵ روز باقی مانده از سال 
جلوی این وضعیت را بگیرد. که به گفته  نایب رئیس اتاق اصناف تهران هر کســی که 
بخواهــد در حوزه توزیــع کالا فعالیت کند، باید از اصناف مجوز دریافت کند یا باید زیر 
نظر اصناف باشــد تا بازرسان اصناف، تعزیرات و صمت بر آن ها نظارت داشته باشند وی 
ادامه داد: برای اجاره غرفه های مستقر در پیاده روهای اطراف پارک لاله و امیرآباد ماهانه 
۶۰ میلیون تومان دریافت می کند که با وجود همه مشــکلات، شــب عید که اوج زمان 
کاری اصناف است، شهرداری پیاده روها را به فروشندگان بدون مجوز اجاره می دهد، اما 
از شهرداری درخواســت کرده ایم که به ویژه در ۴۵ روز پایان سال، جلوی این وضعیت 

گرفته شود.

انتظــار می رود صادرات کره جنوبی در ژانویه، برای اولین  بار در ۱۶ ماه گذشــته، به 
دلیــل عدم قطعیــت تعرفه های ایالات متحده و کندتر شــدن بخش فناوری، کاهش 
یابــد که خطرات سیاســت های دولت ترامــپ برای اقتصادهای متکــی به تجارت را 
منعکس می کند.به گزارش ایســنا، بر اساس نظرســنجی رویترز که روز جمعه منتشر 
شــد، پیش بینی می شــود که محموله های خروجی پــس از افزایش ۶.۶ درصدی در 
ماه گذشــته، در ژانویه، نسبت به مدت مشابه ســال قبل، ۱۳.۵ درصد کاهش داشته 
باشــند. این اولین سقوط سالانه از سپتامبر ۲۰۲۳ خواهد بود و با توجه به نشانه هایی 
از کاهش سرعت رشــد در ماه های اخیر به دلیل عدم اطمینان در مورد سیاست های 
تعرفه ای ایالات متحده، رخ می دهد.بر اســاس داده هــای اداره گمرک کره جنوبی که 
روز شــنبه )اول فوریه( منتشر شــد، ارزش محموله ها نسبت به سال قبل، ۷.۷ درصد 
افزایش یافته اســت. این در مقایســه با افزایش ۴.۳ درصدی بود کــه در ابتدا برای 
دسامبر گزارش شده بود.داده های ماهانه چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا، اغلب در ژانویه 
و فوریه به دلیل تغییرات زمان بندی تعطیلات ســال نو قمری که بر مقایســه سالانه 
با تفاوت های روز کاری تاثیر می گذارد، متغیر می شــود. در ارقام ارائه شده تعطیلات 
ســال نو قمری، صادرات ۱۰.۳ درصد کاهش یافت کــه کمتر از کاهش ۱۴ درصدی 
بررســی شده توسط بلومبرگ است. واردات کلی، ۶.۴ درصد کاهش یافت که منجر به 
کســری تجاری ۱.۹ میلیارد دلاری شــد.کره جنوبی یکی از بزرگترین صادرکنندگان 
جهان اســت که محصولات فناوری، هسته اصلی درآمد آن است. تهدیدهای تعرفه ای 
ترامپ خطری جدی برای اقتصاد متکی به تجارت این کشــور ایجاد کرده اســت که 
صادراتش در ماه های اخیر، کند شــده اســت.اقتصاددانان اظهــار کردند: صادرات در 
محموله های نیمه رســاناها و رایانه ها، ماه گذشــته، قبل از تعرفه های پیش بینی  شده، 
افزایش یافت و این امر، بر عملکرد این ماه تاثیر گذاشــته است. دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور آمریکا متعهد شــده است که تعرفه های سنگینی را بر شرکای تجاری کلیدی 
خود ماننــد مکزیک، کانادا و چین اعمال کند که انتظار می رود بر شــرکت های کره 

جنوبــی که کارخانه های آن کشــورها را اداره می کنند نیز تأثیــر بگذارد.به گفته 
اقتصاددانــان، درصد کاهش دو رقمــی محموله های کره ای که بــرای کل ژانویه 
پیش بینی می شــود، بیشــترین میزان در یک تا یک ســال و نیم گذشــته خواهد 
بــود، که بــا تأثیرات نامطلوب تقویمــی از چهار روز تعطیلات این هفته، تشــدید 
شــد.صادرات کــره جنوبی در ۲۰ روز اول ژانویه، ۵.۱ درصد کاهش یافته اســت، 
زیرا صــادرات به ایالات متحده و چین به ترتیــب ۹.۶ درصد و ۴.۹ درصد کاهش 
یافته اســت. پارک چونگ هون، اقتصاددان بانک اســتاندارد چارترد در سئول، با 
اشــاره به داده های اولیه، گفت: این وضعیت ممکن اســت نگرانی هایی را در مورد 
رونــد صادرات کره ایجاد کند.نظرســنجی رویترز همچنین نشــان داد که واردات 
در ژانویــه، ۹.۹ درصــد کاهش یافت و پس از افزایش ۳.۳ درصدی در دســامبر، 
بیشــترین کاهش در ۱۰ ماه گذشــته را رقم زد. برآورد میانه بــرای تراز تجاری 
ماهانه، کســری ۱.۲۸ میلیارد دلاری بود که ۱۹ ماه ســودآوری متوالی را متوقف 
می کند. در ماه گذشــته، این کشور مازاد تجاری ۶.۴۹ میلیارد دلاری را ثبت کرد 
که بالاترین میزان در ۶ ماه گذشــته اســت.بلومبرگ پیش تر گزارش کرده بود که 
اگر عدم تعادل تجاری بین دو کشــور به عنوان مشــکلی از سوی واشنگتن مطرح 
شــود، کره جنوبی قصــد دارد واردات انرژی از آمریکا را افزایــش دهد. همچنین 
ممکن اســت افزایش واردات مــواد غذایی آمریکا را در نظــر بگیرد.بانک مرکزی 
کره جنوبی، پیش بینی خود از رشــد برای ســال جــاری را در بحبوحه نگرانی ها 
درباره تلاطم سیاســی، تجارت جهانــی تحت رهبری ترامــپ و تضعیف صادرات 
تراشــه، کاهش داد. بانک کره، هفته گذشــته اعلام کرد که تولید ناخالص داخلی 
در ســه ماهه گذشــته، تنها ۰.۱ درصد نسبت به ســه ماه قبل رشد داشته است.

کاهش رشــد صادرات یکی از نگرانی های اصلی سیاســت گذاران کره جنوبی است. 
شــرکت های این کشــور به طور گســترده در زنجیره های تامیــن جهانی، از جمله 

خودرو، باتری های قابل شــارژ، کشتی سازی و پالایش نفت، حضور دارند.

پیشرفت صنعت پسته ایران در بهداشت 
و بسته بندی

عضو هیئت امنای انجمن پســته ایران با بیان اینکه ۱۰۰ درصد کانتینرهای پسته ایران شامل 
نمونه گیری و آزمایش هستند، اظهار کرد: نکته بسیار مهم این است که پسته ایران در سال های 
اخیر از نظر بهداشــتی بسیار پیشرفت کرده است. در سنوات بسیار قدیم، شاید حتی پسته های 
آلوده ای را صادر می کردیم، اما در حال حاضر در انبارها و کارگاه های فراوری پســته، نظارت های 
بهداشتی سختگیرانه و بیشــتری اعمال می شود.محمودرضا مهدوی اناری-  عضو هیئت امنای 
انجمن پسته ایران - در گفت وگو با ایسنا، درباره بررسی پسته های ایران در اتحادیه اروپا و اعمال 
اســتانداردهای مدنظر که طی روزهای گذشته مجددا جریان ساز شده اند اظهار کرد: در جلساتی 
که ۱۸ و ۱۹ نوامبر مســاوی با اواخر آبان ماه در اتحادیه اروپا برگزار شــد، اتحادیه اروپا یک بازه 
زمانی ۶ ماهه را برای ایران در نظر گرفت که در خردادماه ســال آینده این مهلت تمام می شــود 
تا در پایان این دوره، مجددا عملکرد صادرات پســته ایران مورد بررســی و بازبینی قرار گیرد و 
ما امیدواریم که عملکرد صادرکنندگان به گونه ای باشــد که از این قضیه ســربلند خارج شویم.

وی با تاکید بر اینکه کانتینرهای ریجکتی تنها مختص ایران نیســت و در هر صورت تعدادی از 
کانتینرهای ترکیه، امارات، آمریکا و... نیز ریجکت می شوند، افزود: تا زمانی که تعداد ریجکتی ها 
بالا نباشد، اتحادیه اروپا حساسیتی در این زمینه ندارد و تنها با نمونه گیری تصادفی بر بهداشتی 
بودن پسته وارداتی نظارت می کند، اما زمانی که میزان ریجکتی ها از حد معقول بیشتر می شوند، 
محدودیت هــا و ممنوعیت هایی را اعمال می کند.مهدوی اناری ادامــه داد: در حال حاضر ۱۰۰ 
درصد کانتینرهای ایران شامل نمونه گیری و آزمایش هستند و این به معنای اعمال سختگیرانه  
ترین شرایط برای پسته ایران بوده و طبیعتا مرحله سخت تر فقط ممنوعیت کلی واردات است.

وی افزود: متاســفانه برخی از تجار بر این باور هســتند که ریجکت شدن پسته صادراتی از اروپا 
ایرادی ندارد چون بار برگشــتی به کشور با قیمت بالاتر ناشی از افزایش نرخ ارز فروش می رود. 
همانطور که طی این چندمــاه، قیمت دلار افزایش یافته و صادرکنندگان کانتینرهای ریجکتی 
به دنبال افزایش قیمت ارز منتفع هم شــده اند! بســیار واجب اســت متوجه باشیم که افزایش 
تعداد محموله های ریجکتی، پیکره صنعت پسته کشور را متضرر می کند و لذا این دیدگاه بسیار 
خطرناک است.این فعال صنعت پسته ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزی نیز درصدد اعمال مقررات 
ســختگیرانه ای برای صادرات پسته به اروپا است. مطمئن نیســتیم که چقدر این قوانین تاثیر 
مثبت دارد، اما از جمله این قوانین و مقررات می توان به الزام برای داشتن پروانه بهداشتی برای 
صادرکنندکان اشاره کرد که همزمان  می تواند خوب ولی محدودکننده باشد.وی افزود: از طرفی 
نیز به دلیل اینکه این مســئله تاکنون در روال عادی صادرات نبوده، ممکن است مدتی سرعت 
صادرات را مختل کند تا کسانی که خواهان صادرات هستند برای کسب پروانه اقدام کنند و این 
به خودی خود اقدام بزرگی محســوب می شود.عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران مطرح کرد:  
مورد بعدی نیز بســته بندی های خاصی بود که پیشــنهاد شد. در حال حاضر میزان تاثیر اعمال 
این بســته بندی ها مشخص نیست چراکه همین مسئله نیز می تواند بر روال صادرات خلل ایجاد 
کند. به هر حال تلاش این اســت که اخلالی در صادرات ایجاد و صادرات به اروپا ممنوع نشــود.

وی درباره اینکه در اخباری مطرح شده که قوانین و محدودیت هایی که بر محصولات صادراتی به 
اروپا اعمال می شود، بر روی سایر بازارها نیز اعمال خواهد شد؛ گفت: بله به طور غیررسمی این 
مورد کاملا صحیح است چراکه وقتی بر پسته صادراتی ما به اروپا محدودیت و سختگیری هایی 
اعمال می شود، نظر سایر کشورها نیز به این محدودیت ها جذب می شود که شاید خواهان تبعیت 
از سختگیری و قوانین اروپا باشند که این به ضرر ایران است؛ بنابراین بهتر است که حساسیت های 
بهداشتی و صادراتی را بیشتر کنیم.فعال صنعت پسته افزود: نکته بسیار مهم این است که پسته 
ایران در سال های اخیر از نظر بهداشتی بسیار پیشرفت کرده است. در سنوات بسیار قدیم، شاید 
حتی پســته های آلوده ای را صادر می کردیم اما در حال حاضــر در انبارها و کارگاه های فراوری 
پسته، نظارت های بهداشتی سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود. کشاورزان نیز علیرغم فقدان 
مشوق های مالی موثر در تلاش روزمره برای تولید پسته فاقد افلاتوکسین و فاقد باقیمانده سموم 
هســتند. به طور کلی تلاش همه جانبه ای صورت می گیرد تا محصولات بهتر و سالم تری را تولید 
کنیم.وی افزود: نکته مهم این است که تنها بحث آفلاتوکسین مطرح نیست. سموم مصرفی نیز 
در محصولات ما تاثیرگذارند. در بحث ترویج، بسیاری از کشاورزان به طور دائمی در حال آموزش 
هستند که چگونه پسته ســالمی را با حداقل میزان مصرف سموم و یا حتی بدون سموم تولید 
و برداشــت کرده و از محصولات ارگانیک و نهاده های ارگانیک برای کنترل آفات استفاده کنند.

مهدوی اناری در پایان با تاکید بر اینکه شرایط نسبت به گذشته بسیار بهتر شده است، تصریح 
کرد: شاید بتوان گفت که انتظارات بازار اروپا هم بیش از حد سختگیرانه است. درحدی که بعضا 
پسته های صادراتی آمریکا نیز ریجکت می شود. البته از طرفی نیز اگر این سختگیری ها نبود ما به 
این اندازه در تولید پسته سالم حساسیت نداشتیم و این سخت گیری ها موجب شده که ما در این 

زمینه رشد و پیشرفت داشته باشیم.

واردات لنت ترمز به کشور در عین 
بی نیازی

تولید لنت در داخل برای انواع وســیله نقلیه و غیرنقلیه، در شرایطی به خودکفایی کامل 
رسیده و انبارهای لنت سازان مملو از کالای با کیفیت داخلی است که راه برای واردات این 
کالا باز اســت، همین امر گلایه تولیدکنندگان لنت را به همراه داشته و آنها معتقدند که 
با تخصیص یک هشــتم ارز واردات به تولیدکنندگان داخل برای تامین مواداولیه، می توان 
ارزش افزوده قابل توجهی برای کشور ایجاد کرد.به گزارش ایسنا، لنت ترمز از جمله قطعات 
پرمصرف و فوق ایمنی خودروهاست که طی سال های اخیر، با تلاش تولیدکنندگان داخل 
آن هم در شرایط تحریمی، توانسته به خودکفایی کامل برسد. در حال حاضر بیش از ۱۰۰ 
تولید کننده داخلی تحت نظارت سازمان ملی استاندارد، در صنعت تولید لنت ترمز و کلاچ، 
مشــغول به فعالیت هستند؛ به گونه ای که به همت تولیدکنندگان ایرانی، لنت انواع وسایل 
نقلیه از موتورسیکلت و خودروهای سواری تا خودروهای سنگین و نیمه سنگین )اتوبوس، 
مینی بوس، ون، کامیون و کامیونت( و حتی قطارها و متروهای شــهری و همچنین لنت 
انواع وسایل غیرنقلیه همچون لنت آسانسور، پرس های صنعتی و توربین های بادی و… در 
داخل تولید می شــوند.صنعت لنت در شرایطی به خودکفایی کامل رسیده و با کیفیت بالا 
و بیش از میزان نیاز داخل تولید می شــود؛ بنابراین هیچگونه نیاز به واردات لنت به کشور 
وجود ندارد؛ اما نکته اصلی اینجاســت که واردات بی رویه در این حوزه صورت می گیرد. بر 
این اســاس، واردات لنت ترمز به کشور در عین بی نیازی به واردات، گله مندی فعالان این 
صنعت و لنت سازان از سیاست های متناقض و خلق الساعه مقامات دولتی را به همراه داشته 
است که در همین دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز و کلاچ ایران در گفت وگو با ایسنا 
در این زمینه به ارائه توضیحاتی پرداخت.گلایه تولیدکنندگان لنت کشور: واردات بی رویه 
در عین خودکفایی ۱۰۰ درصدی مسعود حسن پور - دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز 
و کلاچ ایران - در گفت وگو با ایسنا، ضمن گلایه از واردات لنت به کشور به ظرفیت تولید 
اشاره کرده و گفت: آمار صنعت نشان می دهد که ظرفیت تولید لنت در کشور بیش از ۱۰۰ 
هزار تن در ســال است؛ این درحالیست که میزان مصرف انواع لنت در حدود ۷۵ هزار تن 
در ســال اســت.وی ادامه داد: ارزبری این صنعت عددی بین ۱۵ تا ۲۰ درصد ارزش لنت 
مصرفی در کشــور اســت که آن هم از بابت واردات مواداولیه و به روز آوری ماشین آلات و 
تجهیزات خط تولید اســت؛ اما نکته مهم اینجاست که براساس برآوردها، چنانچه صنعت 
تولید لنت کشور تعطیل شود، برای پاسخگویی به نیاز بازار داخل، می بایست بیش از پنج 
برابر، خروج ارز از کشور داشته باشیم.حسن پور با اشاره به اینکه بحث واردات لنت آن هم 
در شرایطی که تولید داخل، می تواند پاسخگوی کامل نیاز بازار باشد، جایی تلخ تر می شود 
کــه تولیدکنندگان لنت برای تامین مواداولیه موردنیاز خود با محدودیت های ارزی مواجه 
هستند اما واردکنندگان با دریافت ارز، اقدام به واردات لنت به کشور می کنند گفت: این در 
حالی است که با تخصیص یک پنجم تا یک هشتم ارز واردات به تولیدکنندگان داخل برای 

تامین مواداولیه، می توان ارزش افزوده قابل توجهی برای کشور ایجاد کرد.

ناترازی انرژی، معادن را هم گرفتار 
کرده است

مدیــرکل دفتر بهره برداری معادن وزارت صمت گفت: ناترازی انرژی موجب شــده تا 
معادن نتوانند فعالیت لازم را داشــته باشــند و بنابراین در پرداخت حقوق دولتی، دچار 
مشکل شــوند.به گزارش خبرنگار مهر، اعضای کارگروه شورای گفتگو در نشست اخیر 
به بررســی حقوق دولتی معادن، افزایش چشمگیر آن در بودجه ۱۴۰۴، شیوه محاسبه و 
کشف قیمت در بخش معدن پرداختند و در نهایت با تأکید بر افزایش قابل توجه حقوق 
دولتی معادن برای ســال آینده طبق قانون بودجه، مقرر کردند تحلیلی از وضعیت حاکم 
بر این حوزه در صحن اصلی شــورای گفتگو ارائه شــود.محمدرضا بهرامن، نایب رئیس 
اتاق ایران در این نشســت با نگاهی به وضعیت حاکم بر حوزه معدن کشور، تأکید کرد: 
معدن به دلیل ناترازی انرژی در انجام تعهدات خود دچار چالش شده است و بدون شک 
این وضعیت روی تحقق حقوق دولتی اثر دارد.او ادامه داد: حقوق دولتی طبق یک فرمول 
محاسبه می شود و امکان دارد در عمل آنچه وصول می شود به میزان تعیین شده در بودجه 
نباشــد چون با توجه به شرایط اقتصادی، میزان تولید با آنچه در ظرفیت اسمی هر معدن 
آمده، هماهنگ نیست. در واقع معدن کار حقوق دولتی خود را پرداخت می کند؛ اما با آنچه 
در بودجه دیده شده، برابر نیست. شاید معدن نتواند طرح توسعه خود را پیاده کند و در 
نتیجه کل زنجیره دچار مشکل شود. بهره برداران، بازیگران اصلی این حوزه هستند و همه 
چیز به میزان تولید و قیمت محصولات متناسب با تورمی که شاهد هستیم، وابسته است. 
ئیس خانه معدن آسیب پذیری معادن کوچک را بسیار بالاتر از معادن بزرگ توصیف کرد 
و گفت: با وجود این ســطح آسیب پذیری، امروز به جایی رسیدیم که یک تلنگر، معادن 

بزرگ را هم تحت تأثیر قرار می دهد.

سرپرست معاونت پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق گفت: ۶۵ درصد مصرف سوخت گازوئیل در حمل ونقل جاده ای است؛ همچنین نرخ صدور 
بارنامه های صوری صادر شده برای ناوگان حمل ونقل جاده ای بسیار بالا است.به گزارش خبرنگار مهر، حمیدرضا دهقانی نیا، سرپرست معاونت 
پیشگیری ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در جلسه کمیسیون حمل ونقل اتاق تهران اظهار کرد: ستاد آماده تشکیل جلسات هم اندیشی 
با اتاق تهران و تشکل های حوزه حمل ونقل برای بررسی دقیق چالش های مربوط به سوخت در این صنعت و راهکارهای قابل اجراست.وی افزود: 
در زمینه واردات کشنده ها، نیاز به تغییر رفتارها ضروری است و باید در چارچوب قانون اقدام شود و این گونه نباشد که کشنده ها تا پشت مرزها 
بیاید و بعد برای ثبت سفارش و تخصیص ارز اقدام شود.وی در رابطه با مسئله تعدیل نرخ گازوئیل، تصریح کرد که باید آثار آن بر جامعه مصرف مورد مطالعه و پژوهش دقیق قرار گیرد.

دهقانی نیا ســپس تصریح کرد که بررســی های ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز نشان می دهد که ۶۵ درصد مصرف ســوخت گازوئیل در حمل ونقل جاده ای است و نرخ صدور 
بارنامه های صوری صادر شده برای ناوگان حمل ونقل جاده ای بسیار بالا است.سرپرست معاونت پیشگیری ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در ادامه تصریح کرد که بخش خصوصی 
حمل ونقل، راهکارهای خود را برای اصلاح رویه ترانزیت میان ایران و ترکیه را تا پیش از جلسه وزیر راه و شهرسازی با همتای ترکیه خود طی اسفندماه امسال، تهیه و برای ارائه در این 

جلسه تنظیم کنند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران تأکید کرد: سرمایه گذاری خارجی باید از سوی کشورهای بزرگ انجام شود که محدود به پول آوردن به داخل کشور 
نیســت بلکه همراه خود تکنولوژی و بازار مصرف هم می آورد.مسعود دانشمند عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه 
با نحوه جذب ســرمایه خارجی در کشور با توجه به شرایط تحریمی موجود، اظهار کرد: در اینکه تحقق رشد اقتصادی نیازمند سرمایه گذاری است 
تردیدی نیست و این سرمایه گذاری یا داخلی است و یا خارجی.وی افزود: ما داخل کشور خودمان به قدر کافی سرمایه نداریم و اگر هم سرمایه ای 

هســت، ســرمایه گذاران ما میل به سرمایه گذاری ندارند؛ بنابراین ما باید بیشتر به سمت جذب سرمایه خارجی برویم.عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران افزود: کشوری مثل چین ۵۰۰ 
میلیارد دلار سرمایه خارجی جذب می کند. برای جذب سرمایه گذاری خارجی باید فضای اقتصادی و امنیت اقتصادی ما به گونه ای باشد که سرمایه گذار تمایل به سرمایه گذاری داشته 
باشد.دانشمند بیان کرد: برای فراهم کردن و برقراری امنیت اقتصادی ابتدا باید رتبه فضای کسب و کارمان را که در حال حاضر بالای ۱۳۰ است تبدیل کنیم به زیر ۱۰۰ و در گام های 
بعدی مشکلات مربوط به نقل و انتقال مالی را رفع کنیم تا کسی که قصد سرمایه گذاری دارد بتواند از طریق نظام بانکی این کار را انجام دهد نه از طریق قاچاق.وی اضافه کرد: اگر سرمایه 
گذاری جدید جذب نکنیم در شــرایط فعلی می مانیم و تورم ناشــی از عدم سرمایه گذاری و بیکاری روز به روز افزایش پیدا می کند و همه اینها به هم بستگی دارند. مادامی که سرمایه 

گذاری خارجی اتفاق نیافتد شرایط فعلی تغییر نخواهد کرد.

سرمایه گذاری خارجی همراه خود تکنولوژی و بازار مصرف می آورد۶۵ درصد مصرف سوخت گازوئیل در حمل ونقل جاده ای است

چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا در خطر است
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کریستوفر نولان می گوید می تواند درک کند که چرا برخی ممکن است 
به فیلم »اوپنهایمر« به عنوان یک »فیلم ترسناک« نگاه کنند. به گزارش 
ایسنا به نقل از هالیوود ریپورتر، »کریستوفر نولان« در مصاحبه ای جدید 
عنوان کرد درک می کند که چرا برخی ممکن اســت به فیلم جدید او 
یعنی »اوپنهایمر« که درباره مسابقه ساخت بمب اتمی در طول جنگ 
جهانی دوم و مردی است که این تلاش را در ایالات متحده رهبری کرد، 
به عنوان یک »فیلم ترســناک« نگاه کنند. این کارگردان، نویســنده و 
تهیه کننده برنده اسکار در مورد اهمیت »جی رابرت اوپنهایمر« و نقش 
او در پــروژه منهتن صحبت کرد که به گفته او باعث شــد در بحبوحه 
هولوکاست نقشی پیشــتازانه در تحقیق و توسعه سلاح های هسته ای 
داشته است. او درباره فیلم جدیدش گفت: این یک تجربه سخت است، 
زیرا داستانی سخت و فشرده دارد. اخیرا آن را به یک فیلمساز نشان دادم 
که گفت این یک فیلم ترســناک است و من مخالف آن نیستم. نولان 
همچنین گفت که در اکران اولیه، برخی از تماشاگران را دیده که پس از 
دیدن فیلم کاملا ویران شده سالن نمایش را ترک کردند. او ادامه داد: آنها 
نمی توانند صحبت کنند. منظورم این اســت که عنصری از ترس وجود 
دارد که در تاریخ و در زیربنای آن وجود دارد. اما عشــق به شخصیت ها 
و عشــق به روابط در این فیلم به همان اندازه قوی اســت که من تا به 
حال انجام داده ام. این کارگردان درباره تناسب »اوپنهایمر« با مجموعه 
آثارش گفت: تمام کارهای قبلی ام به این فیلم منتهی شــده  است، زیرا 
در تمام فیلم هایم سعی کردم بر اساس آنچه قبلا آموخته ام، فیلم بسازم. 
داستان اوپنهایمر ســال ها با من بوده است و این فیلم دراماتیک ترین 
لحظه تاریخ را به تصویر می کشد. او در مورد اینکه چگونه روند و موضوع 
فیلم از نظر احساسی بر او تأثیر گذاشته است، گفت: در واقع پس از تمام 
شدن ساخت فیلم راحت شدم. از تماشای فیلم فوق العاده لذت می برم. 
فکر می کنم وقتی فیلم را ببینید متوجه خواهید شــد. ســرگرم شدن 
با چیزهای وحشــتناک مجموعه پیچیده ای از احساســات است و این 
همان جایی است که بعد وحشت وارد می شود. فیلم »اوپنهایمر« نگاهی 
جامع به زندگی »جی. رابــرت اوپنهایمر«، فیزیکدان نظری آمریکایی 
و از پیشــگامان ســاخت بمب اتمی دارد و در آن »کیلین مورفی« در 
نقش »رابرت اوپنهایمر« بازی کرده اســت. این پروژه با بوجه ای بالغ بر 
۱۰۰ میلیون دلار ساخته شــده و کمپانی یونیورسال نیز پس از قطع 
همکاری »نولان« با بــرادران وارنر، پخش این فیلم را برعهده دارد که 
قرار اســت از امروز ۲۱ ژوئن )۳۱ خرداد( اکران خود در آمریکا را آغاز 
کند. ساخته جدید نولان که از فضای فیلم های علمی تخیلی او فاصله 
گرفته و شــبیه فیلم »دانکرک« یک روایت تاریخی اســت، به صورت 
ترکیبی از فرمت های IMAX و ۶۰ و ۶۵ میلیمتری فیلمبرداری شــده 
و بر اساس اعلام کمپانی یونیورسال نخستین پروژه سینمایی است که 
در آن از فیلمبرداری آنالوگ ســیاه و ســفید IMAX استفاده می شود.  
فیلم نامه این فیلم بر اساس کتاب »پرومته آمریکایی، پیروزی و تراژدی 
جی رابرت اوپنهایمر« نوشته شده و علاوه بر »کیلین مورفی« در نقش 
اصلی، »مت دیمــون«، »امیلی بلانت«، »رابرت داونی جونیور« »کنت 
برانا« و »کیســی افلک« بازیگران اصلی این فیلم هستند. نولان یکی از 
تحسین شده ترین و موفق ترین فیلمسازان هالیوود است که ساخت سه 
گانه »شــوالیه تاریکی« و همچنین »آغاز« و »دانکر« را بر عهده داشته 
است. آخرین فیلم او با عنوان »تنِت« در اوج همه گیری کرونا اکران شد 
و در تلاش برای برقراری ارتباط با مخاطبان ســینمازده در دوران کرونا 
بــود. او علاوه بر نگارش فیلمنامه »اوپنهایمر«، تهیه کنندگی این پروژه 

بزرگ سینمایی را نیز بر عهده داشته است.

چرا »اوپنهایمر« یک فیلم 
ترسناک است؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

وقتی خبر ها پرواز می کنند!

فونیکس FX برقی
کراس اورهای برقی با ابعاد کوچک، مورد توجه بسیاری از کشورهای دنیا هستند. کیا نیرو، هیوندای کنا، ام جی ZS و  بی وا دی آتو۳ 
همگی با پیشرانه های تمام الکتریکی تولید می شوند. این شرایط، مشوق بسیار خوبی برای چری و دیگر خودروسازان روبه رشد 
چینی اســت که ســرمایه گذاری بر کراس  اورهای کامپکت برقی را افزایش دهند. خودروسازی چری در سال ۱۹۹۹ آغاز به کار 
کرد و از ســال ۲۰۰۳ به گروه صادرکنندگان خودرو در چین پیوســت. این مجموعه، در گروه بزرگ ترین خودروسازان چینی، 
شامل بایک، جیلی و بی وای دی قرار نمی گیرد اما طی سال های اخیر، جزء ۱۰ صادرکننده ی خودرو از چین بوده است. علاوه بر 
ایران و روســیه، کشورهای شرق آسیا، شــمال افریقا و امریکای جنوبی، واردکنندگان خودرو از چری محسوب می شوند. تعداد 
برندهای زیرمجموعه ی چری، بسیار زیاد و پرتعداد هستند. دلیل این شرایط به خوبی مشخص نیست اما تقریبا هرسال، یک یا 
دو برند جدید توسط چری معرفی می شود. ظاهرا، تعدادی از کراس اورهای مدرن و اسپرت چری، با نام اومودا عرضه خواهند شد؛ 

درحالی که مهم ترین آن ها، اومودا ۵ یا فونیکس FX است.

لورکوزن روی سردار آزمون قیمت گذاشت
بایر لورکوزن حاضر است در قبال دریافت۱۰ میلیون یورو به بازیکن ایرانی اجازه رفتن دهد. به گزارش ایسنا و به نقل از اسکای، 
بایرلورکوزن حاضر است در قبال دریافت پیشنهاد خوب، سردار آزمون مهاجم ایرانی اش را بفروشد و در واقع مشکلی برای رفتن 
این بازیکن وجود ندارد. قیمت درخواستی مسئولین لورکوزن در حال حاضر ده تا دوازده میلیون یورو است. آزمون فصل گذشته 
در ۲۳ بازی برای تیمش ۴ گل به ثمر رساند. این بازیکن ایرانی در ژانویه ۲۰۲۲ از زنیت سن پترزبورگ به بایر لورکوزن نقل مکان 
کرد. چندین تیم در اروپا و چند تیم نیز در عربستان خواستار به خدمت گرفتن سردار آزمون شدند و باید دید مهاجم ایرانی در 
ادامه در پنجره نقل و انتقالات تابستانی چه تصمیمی خواهد گرفت. به گزارش ایسنا، سردار آزمون توانست در دیدار با ازبکستان 
گل قهرمانی ایران را وارد دروازه میزبان رقابت ها کند. آزمون چهار گل در ۳ بازی اخیر خود در تیم ملی به ثمر برساند و در دو 
دیدار اول تیم امیر قلعه نویی نیز در اردو نبود تا بتواند شــمار گلهای خود را در تیم ملی ایران به ۴۵ گل برســاند.  هدف بعدی 
ســردار آزمون در تیم ملی ایران زدن ۵ گل دیگر اســت تا بتواند به رکورد ۵۰ گل زده کریم باقری برسد و در این صورت آزمون 

دومین گلزن برتر تاریخ تیم ملی فوتبال ایران خواهد شد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خرمگس
کتاب خرمگس با عنوان اصلی The Gadfly اثری از 
اتل لیلیان وینیچ اســت که برای اولین بار در سال 
۱۸۹۷ منتشر شد. پدر اتل لیلیان وینیچ پروفسور 
ریاضیــات بود و مادرش درباره مســائل اجتماعی 
مقالاتی می نوشت. جرجی اورست، عموی مادر او، 
جغرافیدان مشــهوری بود و مرتفع ترین قله جهان 
نیز، به پاس تحقیقات وی، در سلسله جبال هیمالیا، 
»اورســت« نام گذاری شده است. کتاب خرمگس 
تاکنون به هلندی، آلمانی، لهستانی، عبری، روسی، 
فرانســوی، چینی، مجارســتانی، ژاپنی و بیش از 
بیســت زبان دیگر ترجمه شده اســت. در کتاب 
خرمگس فعالیت ســازمان »ایتالیای جوان« طی 
ســالیان ۳۰ تا ۴۰ قرن نوزدهم ترسیم شده است. 
در آن عصر، پس از قلع و قمع ارتش ناپلئون، سراســر ایتالیا به هشت کشور جداگانه تقسیم 
شد و عملا در اشغال ارتش اتریش بود. رئیس کلیسای کاتولیک، پاپ رم، از اشغالگران اتریشی 
حمایت می کرد. ملت ایتالیا نیز در زیر این یوغ دوگانه رنج می برد و ستم می دید. مردم پیشرو 
ایتالیا، لزوم اتحاد این کشــورها و ایجاد یک دولت واحد را احســاس کرده بودند و به خاطر 
اســتقلال ملی بر ضد فرمانروایی اتریشــی ها به مبارزه می پرداختند. در سال ۱۸۳۱، »ژوزف 
مازینی«، انقلابی مشــهور ایتالیا که از میهن خود رانده شــده بود، سازمان مخفی »ایتالیای 
جــوان« را پایه گذاری کرد. »ایتالیای جوان« که هرگــز از تعقیب پلیس در امان نبود نقش 
مهمی را در مبارزه ملت ایتالیا، که فقط در سال ۱۸۷۰ موفق به اتحاد کشور شد، ایفا می نمود. 
آغاز وقایع رمان، مربوط به ســال ۱۸۳۳ است. آن سال در نواحی مختلف ایتالیا مردم دست 
به قیامهای مســلحانه می زدند. اتریشی ها با دستیاری حکومتهای محلی، قیامهای مردم را با 

قساوتی بی سابقه درهم می شکستند.

رحمت الله بدیعی
او در خانواده ای هنرمند در شهر کاشان چشم به جهان 
گشود. وی در سن ۵ سالگی نواختن نی را از پدربزرگش 
فراگرفت و پس از آن کوشــید که با ساز ویولن برادرش 
آهنگ های مختلفی که می شنود را بنوازد. با وجود آنکه 
ساز برادرش برای او بســیار بزرگ بود و کسی نیز بدو 
نواختن ویولن را تعلیم نداده بود، توانست قطعات زیبایی 
بنوازد که همین امر ســبب شد پدرش ویولن کوچکی 
برایش خریداری کند تا به مــرور از پدربزرگش ویولن 
و گوشه های موسیقی ســنتی را فرا گیرد. او سپس به 
کلاس درس روپیک گریگوریان رفت و چندین ســال 
شاگرد او بود. در ســن ۱۱ سالگی وارد هنرستان عالی 
موســیقی گردید و دیپلم خویش را در این مؤسســه 
دریافت نمــود. او همچنین در طی مدت تحصیلش در 
هنرســتان موسیقی در کلاس ابوالحسن صبا نیز شــرکت می نمود و مدت ۵ سال شاگرد ایشان بود. 
فعالیت ها- رحمت الله بدیعی، از سال دهم تحصیل برنامه هایی را در رادیوی ایران اجرا نمود و پس از 
گرفتن دیپلم، همکاری خود را با ارکستر گلها آغاز کرد. وی در سال ۱۳۳۸ شمسی با »منیره حق جو« 
ازدواج نمــود که ثمره این ازدواج، دو فرزند به نام های پریســا بدیعــی )ذبیحی مقدم( و ترانه بدیعی 
)پارســا( است. رحمت الله بدیعی مدت ۲۰ سال کارمند وزارت فرهنگ و هنر بود و مدت ۲۳ سال در 
هنرستان عالی موسیقی سازهای ویولن، کمانچه و قیچک را تدریس نمود. او در سال ۱۳۵۳ تصمیم 
به ادامه تحصیل گرفت و در سال ۱۳۵۸ لیسانس خود را از هنرستان عالی موسیقی دریافت نمود. در 
ســال ۱۳۵۸، با توجه به انقلاب ایران، و سختگیری حکومت بر پیروان آیین بهایی، رحمت الله بدیعی 
به همراه خانواده خویش، مجبور به ترک ایران شد و به کشور هلند مهاجرت نمود. او پس از مهاجرت 
به اروپا، مدت ۱۲ ســال، در کلن آلمان ویولن و کمانچه تدریس نمود و هم اکنون کم و بیش فعالیت 

هنری خود را ادامه می دهد.

فرهنگ

۹۰ درصد اشیاء تاریخی توقیفی در فرودگاه بین المللی 
امام خمینی، اصل است_ بیشتر اشیاء از حفاری های غیر 
مجاز در خوزستان بدست آمده مدیرکل موزه های کشور 
از اصل بودن بیش از ۹۰ درصد اشیاء توقیفی از فرودگاه 
امام خمینی خبر داد و گفت: بیشتر اشیاء از حفاری های 
غیر مجاز در خوزستان بدست آمده. به گزارش خبرنگار 
ایلنا، رئیس پلیس پیشــگیری فراجا خبــر انهدام باند 
بزرگ قاچاق اشــیاء تاریخی و کشف ســه هزار و ۶۸۰ 
شــی عتیقه متعلق به دوره های مختلف توسط ماموران 
پلیس فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( را تایید کرد. 
این اشیاء بسیار ماهرانه در داخل چمدان جاسازی شده 
بودند و در محتویات بار همراه دو نفر از مســافران که به 
مقصد یکی از کشــورهای عربی درحال خروج از کشور 
بودند، توســط پلیس کشف و ضبط شــدند.  مرتضی ادیب زاده )مدیرکل موزه های کشور( در تشریح 
ویژگی های این اشیاء به ایلنا گفت: در این محموله ۳۶۸۰ قطعه اموال تاریخی و فرهنگی وجودداشت که 
به منظور قاچاق و خروج از کشور وارد فرودگاه امام خمینی شده بود و توسط پلیس فرودگاه توقیف شد. 
عمده اشــیاء این محموله سکه های تاریخی هستند که بخش زیادی از آن ها را سکه های دوره اسلامی 
و ســکه های قرون اولیه اسلامی از اموی گرفته تا عباسی دربرمی گیرد. تعدادی از اشیاء پیش از اسلام 
متعلق به دوره عیلامی نیز در این آثار دیده می شود.  به گفته او، عمده اشیاء تاریخی و باستانی بدست 
آمده در این محموله؛ اصل هستند و شاید بتوان گفت کمتر از ۱۰ درصد این محموله تقلبی است که 
این آثار نیز به استادانه ترین شیوه جعل شده اند. در میان آثار کشف شده در این محموله قاچاق علاوه 
بر سکه، آثاری از جنس فلز و البته طلا و نقره نیز بدست آمد. دستبند طلا از دوره عیلامی، گوشواره، 
دستبند و انگشتر و حتا سکه های طلا از دوره ساسانی که شاخص هستند و از دوره شاپور اول هستند. 

حتا سکه هایی از دوره سلوکی، اشکانیان و ساتراپی های هخامنشیان در این محموله بود. 

اشیاء تاریخی توقیفی
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    سال بیستم    شماره  5608

گریزمان تمام نشده است
مهاجم فرانسوی اتلتیکو مادرید در فصل جاری عملکرد درخشانی در این تیم داشته است و نشان می دهد که هنوز هم در اوج آمادگی به سر می برد.به گزارش ایسنا، اتلتیکو 
مادرید در هفته بیست ودوم رقابت های لالیگا پیروزی ارزشمندی را به دست آورد. شاگردان دیگو سیمئونه در این بازی با دو گل به پیروزی رسیدند تا با توجه به شکست 
رئال مادرید برابر اسپانیول اختلافشان را با صدر تنها به یک امتیاز کاهش دهند.آنتوان گریزمان در این بازی هم عملکرد خوبی داشت و توانست گل دوم تیمش را به ثمر 

برساند. این مهاجم فرانسوی در فصل جاری با پیراهن اتلتیکو مادرید بازی های درخشانی را به نمایش گذاشته است و نشان می دهد که در روزهای اوج خود به سر می برد.
گریزمان در فصل جاری توانسته است  ۱۵ گل با پیراهن اتلتیکو مادرید در رقابت های مختلف به ثمر برساند و هفت پاس گل هم بدهد که این آمار بسیار خوبی برای او در 

۳۳ سالگی است.
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